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PROTOKÓŁ NR IX /2015  

z IX zwyczajnej Sesji Rady Powiatu Świebodzińskiego 

odbytej dnia 23 czerwca 2015 roku 

w sali sesyjnej Starostwa Powiatowego 

 w Świebodzinie ul. Kolejowa 2. 

 

1. Otwarcie Sesji 

Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel o godzinie 10:00 otworzył i prowadził IX zwyczajną 

Sesję Rady Powiatu Świebodzińskiego V kadencji. Powitał Starostę Świebodzińskiego 

Zbigniewa Szumskiego, Wicestarostę Świebodzińskiego Mieczysława Czepukowicza, 

wszystkich Radnych Powiatu, Pana Tomasza Olesiaka Przewodniczącego Rady Miejskiej w 

Świebodzinie i Sekretarza Powiatu, Pana Krzysztofa Nerynga Wójta Gminy Szczaniec,  

Skarbnika Powiatu Dorotę Karbowiak, Panią Ludmiłę Janik Dyrektora PCPR w 

Świebodzinie, Państwowego Powiatowego Inspektora Sanitarnego Arletę Miśkiewicz, 

Naczelników Wydziałów oraz pracowników Starostwa, przedstawicieli mediów oraz 

wszystkie pozostałe osoby obecne na dzisiejszej sesji.  

Przewodniczący Rady dodał, że nad porządkiem prawnym będzie czuwać Pani Bożena 

Długosz Radca Prawny.  

Na podstawie listy obecności Przewodniczący Rady stwierdził, że na stan 17 radnych 

obecnych jest 16, w związku z tym Rada jest władna, aby podejmować prawomocne ustalenia 

i uchwały. Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. Lista obecności osób 

zaproszonych stanowi załącznik nr 2.  

 

2.Przyjęcie Porządku obrad.  

Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel poinformował, że porządek obrad został przesłany 

radnym wraz zawiadomieniem w terminie. (Zawiadomienie stanowi złącznik nr 3 do 

protokołu). Następnie zapytał, czy są pytania, czy też propozycje zmian do zgłoszonego 

porządku obrad. Pytań i uwag nie zgłoszono, wobec tego Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel 

odczytał porządek obrad, a następnie poddał go pod głosowanie. 

 

Rada Powiatu Świebodzińskiego w obecności 16 Radnych jednogłośnie 

(16za,0przeciw,0wstrz) przyjęła następujący porządek obrad:  

1.Otwarcie sesji. 

2.Przyjęcie porządku obrad. 

3.Informacja z działalności Zarządu Powiatu w okresie międzysesyjnym (Druk Nr 91). 

4.Wnioski, interpelacje i zapytania radnych. 

5.Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Programu Rozwoju Usług Społecznych w Powiecie 

Świebodzińskim na lata 2015 – 2018 (Druk Nr 88). 

6.Rozpatrzenie i zatwierdzenie sprawozdania z wykonania budżetu Powiatu 

Świebodzińskiego za 2014 rok: 

a) zapoznanie się z: 

- sprawozdaniem z wykonania budżetu Powiatu Świebodzińskiego za 2014 rok (Druk Nr 

62); 

- sprawozdaniem finansowym Powiatu Świebodzińskiego za 2014 rok (Druk Nr 81); 

- opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze o sprawozdaniu z wykonania 

budżetu Powiatu Świebodzińskiego za 2014 rok (Druk Nr 82); 

- informacją o stanie mienia komunalnego Powiatu Świebodzińskiego na dzień 31 grudnia 

2014 roku (Druk Nr 55); 

b) odczytanie opinii komisji stałych Rady Powiatu; 

c) dyskusja; 
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d)podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego 

Powiatu Świebodzińskiego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu za 2014 rok 

(Druk Nr 85). 

7. Podjęcie uchwały w sprawie absolutorium: 

a) zapoznanie się ze stanowiskiem Komisji Rewizyjnej; 

b) zapoznanie się z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze o wniosku 

Komisji Rewizyjnej (Druk Nr 90); 

c) podjęcie uchwały w sprawie absolutorium dla Zarządu Powiatu Świebodzińskiego (Druk 

Nr 86). 

8.Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargowego 

trybu zawarcia umowy dzierżawy nieruchomości z zasobu Powiatu Świebodzińskiego (Druk 

Nr 87). 

9.Podjęcie uchwały w sprawie trybu udzielania i rozliczania dotacji szkołom i placówkom 

niepublicznym oraz trybu i zakresu kontroli prawidłowości ich wykorzystania (Druk Nr 89). 

10. Odpowiedzi na wnioski, interpelacje i zapytania radnych. 

11.Przyjęcie protokołu obrad z sesji Rady Powiatu w dniu 28.05.2015r. 

12.Oświadczenia radnych. 

13.Sprawy różne: 

14.Zamknięcie Sesji. 

 

Ad.3 

Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel poinformował, że informację z działalności Zarządu 

Powiatu w okresie międzysesyjnym (Druk Nr 91) radni otrzymali wraz z zawiadomieniem. 

(Informacja stanowi załącznik nr 4 do protokołu). Następnie poprosił Starostę o uzupełnienie 

tej informacji.  

 

Starosta Zbigniew Szumski – dodatkowo Zarząd odbył 1 posiedzenie w dniu 22.06.2015r., na 

którym: 

- wspólne z Komisją rewizyjną odbyło się spotkanie z rzeczoznawcą budowlanym Józefem 

W. i radcą prawnym Piotrem Małkiewiczem; 

- Zarząd podjął działania dotyczące zmiany sposobu utrzymania ulic na terenie miasta 

Świebodzin. Od dłuższego czasu utrzymanie ulic na terenie miasta Świebodzina powierzane 

było Gminie Świebodzin. Aktualnie jesteśmy zainteresowani zmianą zakresu tego 

utrzymania, natomiast jakie ostatecznie rozwiązanie zostanie przyjęte będzie po zajęciu 

stanowiska przez gminę w tej sprawie. Chcemy zrezygnować z powierzania utrzymania 

terenów zielonych, a jesteśmy zainteresowani przeprowadzeniem wspólnego przetargu na 

sprzątanie i zamiatanie chodników i ulic, opróżnianie koszy oraz zimowe utrzymanie 

chodników. Natomiast cała reszta będzie zorganizowana w oparciu o własne siły i o 

współpracę z Centrum Integracji Społecznej. Jeżeli umowa w tym ograniczonym zakresie 

też nie będzie funkcjonować, to na te zadania, które sami nie będziemy mogli zrealizować 

czy przy współpracy z CIS-em, przeprowadzimy osobny przetarg.  

- na wniosek Wójta Gminy Łagów zaopiniowano  pozytywnie przedsięwzięcie polegające na 

uznaniu za pomnik przyrody alei drzew (58 wiązów szypułkowych i 2 klony srebrzyste) 

rosnących w pasie drogi powiatowej nr 1166F (działka nr 411) obręb Toporów pod 

warunkiem, iż Powiat Świebodziński nie poniesie żadnych kosztów związanych z tą 

inicjatywą. 

- dokonano zmiany Regulaminu Organizacyjnego Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w 

Świebodzinie (wykreślenie PIK, stanowiska kierowcy oraz dostosowanie do zmiany 

przepisów – ustawy o pomocy społecznej); jest to następstwo ograniczeń finansowych 

związanych z programem naprawczym; 
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- po konsultacjach skierowano na sesję  Program Rozwoju Usług Społecznych; 

- powołano Przewodniczącego Komisji Egzaminacyjnej dla nauczycieli ubiegających się o 

awans na stopień nauczyciela mianowanego w osobie Szymona Pyrcza; 

- zapoznano się z wynikami kontroli problemowych w szkołach i placówkach niepublicznych 

(LO Didasko, Szkoła Policealna Didasko oraz Bursa pod Semaforem); 

-  zapoznano się z informacjami na temat zawartej umowy pożyczki z MF oraz z wnioskami z 

Komisji Bezpieczeństwa i Porządku i dalsza realizacja nastąpi w najbliższych miesiącach 

gdzie to będzie możliwe. 

 

Pytań do tej informacji nie zgłoszono, wobec tego Przewodniczący Rady przeszedł do 

kolejnego punktu obrad.  

 

Ad. 4  

Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel zapytał, kto chciałby zabrać głos w tym punkcie? 

 

Radna Elżbieta Dziuba - Klebieko – Chciałabym złożyć interpelację, ta sprawa dotyczy 

przycięcia i zabezpieczenia dwóch drzew, które rosną przy ulicy obok zakładu usługowego 

róg ulicy Łużyckiej i ulicy Ogrodowej. Między tym zakładem usługowym, a budynkiem nr 6 

rosną dwie lipy i są to silnie rozrośnięta drzewa, że podczas silnych wiatrów i burz stanowią 

zagrożenie, ponieważ gałęzie się silnie odchylają w stronę budynku. Rok temu 90 letnia pani 

była w Urzędzie Miejskim i prosiła w jakiś sposób o przycięcie lub zabezpieczenie, ale nie 

było żadnego odzewu. W związku z tym chciałabym tutaj w imieniu jej i pozostałych 

mieszkańców budynku złożyć interpelację dotyczącą tych dwóch silnie rozrośniętych lip. 

Bardzo Dziękuję.    

 

Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel – Dziękuję bardzo, proszę radny Mirosław Algierski.  

 

Radny Mirosław Algierski – Dziękuję. Panie Przewodniczący! Panie Starosto! W ubiegłym 

tygodniu miałem dyżur i napisałem na plakacie, że będę wysłuchiwał uwag i sugestii 

dotyczących dróg powiatowych i miałem ich bardzo dużo. Dlatego powiem tylko o kilku 

propozycjach, albo uwagach i to bym traktował, jako sugestie do naszej pracy, a resztę 

przekażę Panu, Panie Przewodniczący, żeby Pan z Panem Starostą podzieli się rolami, co do 

załatwienia tego. Niektóre uwagi są takie np. mieszkańcy chcieliby znać ewentualny termin 

dalszej przebudowy ulicy Sulechowskiej. Podnosili, że bardzo dobrze zrobiono ten odcinek, 

który jest i chcieliby, a takie były zapewnienia nasze, były, ale to zależy od pieniędzy teraz, 

chcieliby, żeby dalej kontynuować tą przebudowę. Dlatego widziałbym za celowe, żeby w 

relacjach, które będą prasowe lub w innych przekazywane dla naszych mieszkańców, jasno 

mówić o tym, że czekamy na takie pieniądze, które będą mogły być dla nas pomocne. Czyli 

my będziemy musieli mieć swój wkład i wkład były ewentualnie ze „Schetynówek” i wtedy 

będzie sprawa załatwiona. Wcześniej tego robić nie będziemy, po za tym trzeba byłoby 

wyjaśnić mieszkańcom, że zależy to też od Gminy Świebodzin, która powinna wykonać prace 

modernizacyjne, odwodnienia terenu i tego, żeby stamtąd można było dobrze odprowadzić 

wszystkie wody deszczowe. 

Inny element np. tego to, dlaczego nie jest w ciągu remontowana droga między Borowem a 

Ołobokiem, droga powiatowa? I tutaj wytknięto mi, mówią ,,Wy teraz borykacie się z 

pieniędzmi”, ale drogę tą, która jest między Skąpem a Łąkami wykonaliście bardzo drogo. A 

tej, która jest też istotna dla nas, do dojazdu nad jezioro i komunikacji na terenie Gminy 

Świebodzin nie ruszyliście w ogóle, a obiecujecie już bardzo dawno.  

Inne tematy, które są, to ulica Poznańska, na którą zgłoszono mi, aż 7 tutaj uwag i ja je 

przekażę, ale między innym jedna dotyczy tego, co pan Starosta wspominał, czyli zieleni. 
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Mówią teraz tak, taka wyspa zielni na skrzyżowaniu Łąki Zamkowe a Piłsudskiego, to nie 

wyspa, to część naszego pasa drogowego, która jest zaniedbywana i zaniedbana, zarośnięta, 

brudna, są tam zawsze pozostałości butelek i papierów itp.  

Zgłoszono mi np., o czym akurat mówiono, o uporządkowanie jazdy po chodnikach na ternie 

miasta przez rowerzystów. Rowerzyści bardzo często jeżdżą chodnikami, wymuszają 

pierwszeństwo. Dla ludzi starszych jest to niebezpieczeństwo delikatnie mówiąc stres, a 

refleksu dobrego nie mają. Mieszkańcy proponują, aby można było rozpatrzyć coś takiego, na 

niektórych drogach szerszych wydzielić pas dla rowerów, ewentualnie wydzielić pas dla 

rowerów, a w innym przypadku zmobilizować Policję, żeby mogła pouczyć kogoś żeby np. 

nie jeździł po ulicy Głogowskiej, po 30 Stycznia, albo bardzo wąskim chodnikiem ulicy 

Łużyckiej. Także mieszkańcy zwrócili uwagę na to, że nasza Policja jest w swoim 

zachowaniu, albo w swojej pracy dwojaka. Potrafi przechodnia chwycić i go ukarać, jak 

przejdzie nie w tym miejscu, które jest dla pieszych, lub kierowcę ukarać, albo pouczyć i to 

długo pouczać, że źle zaparkował lub zostawił na moment samochód. Natomiast nie 

egzekwuje od kierowców porządku w przypadku jazdy, przejazdu pojazdu na czerwonym 

świetle na skrzyżowaniu, to jest ewidentne i pokazują to mieszkańcy. I tu pod samym 

Starostwem to się dzieje i to nachalnie się dzieje. Podobna sytuacja się dzieje na 

skrzyżowaniu ulicy Łużyckiej z ulicą Piłsudskiego. Mieszkańcy wskazują na to, że kierowcy 

łamią przepis i wymuszają pierwszeństwa i chcieliby mieszkańcy, aby Policja kierowców 

trochę pouczyła, takie są możliwości. To tyle, bo jest tak bardzo dużo wniosków, że nie ma 

sensu żebym, to wszystko cytował. Dziękuję.                      

(Radny Mirosław Algierski złożył na piśmie zestawienie spraw i problemów zgłoszonych w 

trakcie dyżuru w dniu 16.06.2015r. zgodnie z załącznikiem nr 5 do protokołu).  

 

Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel – Kto z Państwa Radnych chciałby jeszcze zabrać głos? 

Proszę radna Urszula Miara. 

 

Radna Urszula Miara – Panie Przewodniczący! Panie Starosto! Szanowni Państwo! Widzę 

konieczność przycięcia krzewów na ulicy Piłsudskiego od Domu Kultury w kierunku 

Starostwa. Te wysokie krzewy dosyć zasłaniają jadące auta wzdłuż ulicy Piłsudskiego i nie są 

one widoczne, zwłaszcza tworzą problem, gdy jest wyłączona sygnalizacja świetlna. 

Dziękuję.         

 

Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel - Dziękuję bardzo. Kto z Państwa Radnych jeszcze 

chciałby zabrać głos? Nie widzę. Przypominam, że zgodnie ze Statutem Powiatu 

Świebodzińskiego w tym punkcie mogą również zabrać głos również inne osoby obecne na 

sali nie będące radnymi.    

 

Więcej chętnych do zabrania głosu nie było, wobec tego Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel 

przeszedł do kolejnego punktu obrad. 

 

Ad.5 

Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel przypomniał, że projekt uchwały w sprawie przyjęcia 

Programu Rozwoju Usług Społecznych w Powiecie Świebodzińskim na lata 2015 – 2018 

radni otrzymali w druku Nr 88 (załącznik nr 6) i był przedmiotem obrad komisji stałych Rady 

Powiatu Świebodzińskiego. Komisje pozytywnie zaopiniowały projekt tej uchwały i 

skierowały na dzisiejsza sesję. Dodał, że jest obecna pani Karolina Knochenmuss z Fundacji 

na rzecz Kollegium Polonicum ze Słubic i przekazał Jej głos.  
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Pani Karolina Knochenmuss z Fundacji na rzecz Kollegium Polonicum – Witam Państwa 

bardzo serdecznie. Bardzo krótko przedstawię Państwu Program Rozwoju Usług Społecznych 

w Powiecie Świebodzińskim na lata 2015 – 2018. Z treścią tego dokumentu mogliście się 

Państwo już zapoznać. Również byłam tutaj w piątek w ub. tygodniu na konsultacjach tego 

dokumentu w ramach Komisji Edukacji, Spraw Społecznych, Kultury i Sportu. Ten dokument 

jest o tyle ciekawy, że nie powstał zaocznie podpisany przez dwóch ekspertów, którym coś 

się wydawało, tylko w ramach projektu dofinansowanego z EFS-u, tytuł tego projektu, to była 

„Szkoła dialogu” On był realizowany głównie w woj. Lubuskim od lutego ub. roku do 

czerwca 2015r. i w ramach tego projektu zarówno organizacje pozarządowe, jednostki 

podległe samorządom, jak i bezpośrednio pracownicy samorządów mogli brać udział w 

licznych szkoleniach i spotkaniach, których celem było wypracowanie takich dokumentów. 

Program Rozwoju Usług Społecznych w powiecie jest efektem takiej pracy dosyć dużej grupy 

ludzi, która od jesieni ub. roku do czerwca spotykała się w miarę regularnie, podczas 8 

kilkugodzinnych warsztatów wypracowano założenia tego programu, one zostały oparte też o 

takie sondażowe badanie potrzeb w Powiecie Świebodzińskim. Podczas tych spotkań 

uczestniczyli pracownicy PCPR-u, OPS-ów i wielu organizacji pozarządowych, które zajmują 

się również tematem usług społecznych. Ten dokument jest wspólną wypadkową tych 

wszystkich doświadczeń, które Państwo do tej pory zbierali, ale też i pewnych marzeń, 

pewnych życzeń opartych też o rzeczywiste potrzeby. Cały ten proces był merytorycznie 

prowadzony też pod silną ręką Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej z Zielonej Góry, w 

tych pracach czynny udział brała pani Małgorzata Jaskólska z ROPS-u, ale również Cezary 

Mieżejewski, który jest znanym ekspertem w temacie ekonomii społecznej. Również wiele 

innych osób angażowało się w treść tego dokumentu, w jego redakcję. Po konsultacjach, które 

odbywały się do piątku ub. tygodnia nanieśliśmy wszystkie zgłoszone poprawki i dokument w 

ostatecznym kształcie został dzisiaj Państwu przedstawiony. Dziękuję bardzo. 

 

Starosta Zbigniew Szumski – Walor tego dokumentu, to przede wszystkim sposób pracy nad 

nim, czyli zasada partycypowania tych środowisk i tych osób, które tak na prawdę potem ten 

program będą musiały realizować. Czyli nie jest to dokument oparty na czystej teorii, ale 

dokument oparty na dotychczasowej praktyce i na realnej ocenie możliwości na przyszłość, to 

po pierwsze. Po drugie jest to dokument, który dotyka sfery usług społecznych nie tylko w 

powiecie, ale traktuje tą sferę jako zadanie dla różnych szczebli samorządu, bo de facto tak 

jest. Działania, które możemy podjąć w oparciu o ten dokument mają rozwiązać konkretny 

problem społeczny, a nie problem samorządu z jakąś dziedziną społeczną. Czyli program 

koncentruje się na problemach nie przypisując ich jednoznacznie tylko i wyłącznie do jednej 

sfery samorządu takiego, innego, sfery publicznej, czy niepublicznej. Po trzecie jest to 

dokument jedne z pierwszych w Polsce, który  wychodzi też naprzeciw wymogom nowego 

finansowania w ramach EFS-u, które jest tuż, tuż i ten dokument będzie mógł być 

wykorzystywany jako podstawa tworzenia projektów w sferze społecznej, zarówno przez 

Powiat Świebodziński, jak i gminy wchodzące w skład Powiatu Świebodzińskiego, jak i 

organizacje pozarządowe, które są też ważnym elementem tego programu. Te rzeczy, które 

zamierzamy zrealizować w oparciu o ten program opiewają na kwotę ok. 5 mln zł. Zakładając 

możliwość pozyskania 85% dofinansowania  unijnego, nie jest to wyzwanie nieosiągalne. Ten 

program, tak, jak i całe najbliższe finansowanie obejmuje działania miękkie, bo to jest istota 

EFS-u, ale też daje możliwość ubiegania się o środki twarde, bo jeżeli mówimy w programie 

np. o mieszkaniach chronionych, to jest to pewnego rodzaju instytucja prawna, ale de facto 

jest to realne mieszkanie do życia. Jestem bardzo wdzięczny pani Karolinie i wszystkim 

osobom, które pracowały nad tym projektem, fajnie, że udało się przy jednym stole posadzić 

różne struktury, to jest właśnie istotą tego projektu, szkoła dialogu, to, że  jeden mówił do 

drugiego. Uczyliśmy się słuchać innych racji i efektem tego wszystkiego jest ten dokument. 
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Przypomnę, drugi taki dokument zrobiony w Powiecie Świebodzińskim w oparciu o tą ideę 

partycypacji, bo pierwszy to jest Powiatowy Program Wspierania Przedsiębiorczości, który 

też małymi krokami poprzez osoby z klastra nabiera kształtu. Jako dodatek do tego działania 

powstał film promocyjny, który przedstawia trzy przedsięwzięcia zrealizowane w ramach 

szkoły dialogu i zamiast dodatkowych opowieści o tym programie zobaczymy tą część 

świebodzińską.  
Następnie Sekretarz Powiatu Tomasz Olesiak przedstawił film pt. „Szkoła Dialogu - perspektywą 

skutecznej współpracy", który został również udostępniony na stronie internetowej pod adresem:  

https://www.youtube.com/watch?v=4qzsQrXVSKY&feature=youtu.be.  

 

Po zakończeniu filmu Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel otworzył dyskusję nad projektem 

uchwały w sprawie przyjęcia Programu Rozwoju Usług Społecznych w Powiecie 

Świebodzińskim na lata 2015 – 2018. 

 

Radna Jolanta Starzewska – Panie Przewodniczący! Panie Starosto! Szanowni Państwo! My 

ten dokument przeanalizowaliśmy na Komisji Edukacji dosyć dogłębnie i dyskutowaliśmy. 

Jest to na razie dokument, który ma wytyczyć szczegółowe kierunki działania. Cieszy fakt, że 

te organizacje pozarządowe będą zauważone i wykorzystane do współpracy z samorządami 

lokalnymi, jednak przy tym dokumencie rodzi się pytanie, co po tym 2018 roku? Ponieważ 

stworzymy naszym mieszkańcom jakąś nadzieję, zrodzimy w nich potrzeby, bo wspieraliśmy 

samorząd w realizowaniu jakichś celów i 2018 się kończy, budujemy żłobki, domy opieki 

dziennej, tworzymy Kluby Seniora, kończy się finansowanie i kto później przejmie te 

obowiązki? Żebyśmy o tym nie zapomnieli podczas realizacji tego zadania, to zadanie musi 

być kontynuowane, nie wiadomo, czy w sposób systemowy będzie, bo na Komisji edukacji 

pan Starosta powiedział, że Rząd stworzy takie programy, ale jeżeli ich nie stworzy powinna 

być taka alternatywa, żeby samorządy w jakiś sposób przejęły, albo żeby nowy program mógł 

być stworzony od 2018 i dalej. Tyle moich uwag, czy refleksji. 

 

Starosta Zbigniew Szumski – Jeżeli to ma być program realizowany w oparciu o środki unijne, 

to jedną z podstawowych zasad otrzymania jakiegokolwiek dofinansowania jest tzw. trwałość 

projektu, czyli minimum i najczęściej jest to 5 lat. W  zasadzie nie powinno się wchodzić w 

przedsięwzięcia, które mimo całej swojej wagi i znaczenia społecznego budzą wątpliwości  co 

do możliwości dalszego ich utrzymania, czy funkcjonowania. Trudno mi powiedzieć, co 

będzie po 2018 roku, ja się boje prognozować, co będzie nawet w roku 2016 i stoję na 

stanowisku takim i ostatnie miesiące dokładnie to pokazują, że nie można lekceważyć sfery 

społecznej. Wrócę do mieszkań chronionych. Mamy sprawę pana R. na ul. Łużyckiej, 

człowieka, dla którego tak naprawdę dzisiaj nie ma miejsca w tym mieście. Ma 

nieuregulowany stan prawny swojego mieszkania, nie powinno go tam być już od wielu lat, 

nie ma szans na uzyskanie mieszkania socjalnego, bo i on ma dochody, i żona ma dochody i 

syn mieszkający też ma dochody i się nie łapie na mieszkanie społeczne i tutaj trzeba szukać 

rozwiązania i się tym zająć. Wczoraj miałem z kolei wizytę rodziny zastępczej, gdzie 21-

letnia wychowanka będzie zmieniać stan rodzinny  i nie może się usamodzielnić, bo 

mieszkania nie ma, nie może dostać wyprawki, bo nie ma na co. Także jest to potężny 

problem. Żebyśmy nie przegapili takiego momentu, bo potem jest zdziwienie, że tyle 

pieniędzy na inwestycje i tam gdzie jest ich najwięcej, tam najczęściej się władza zmienia. Bo 

właśnie są chodniki, mniej lub bardziej potrzebne inwestycje, a cała sfera społeczna leży 

sobie na boku. Trzeba będzie się wziąć za realizację tego programu, jeżeli go Państwo 

przyjmiecie. Dziękuję.   

 

 

https://www.youtube.com/watch?v=4qzsQrXVSKY&feature=youtu.be
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Radny Michał Motowidełko - Panie Przewodniczący! Panie Starosto! Szanowni Państwo! Ja 

chciałbym pójść tym tropem, którym poszła radna Jolanta Starzewska. Nie możemy się 

zastanawiać, jak to będzie w 2016, tylko patrzeć do przodu, ponieważ już raz się zdarzyło w 

powiecie, że pieniądze unijne były z dofinansowania oddane i był problem, ja nie mówię, że 

ten pomysł, o którym mówił Starosta, ten program, to jest bardzo fajna rzecz, natomiast 

powinniśmy też wyjść dwa kroki przodu i mieć w głowie poukładane, nie mówię, że już dziś, 

co będzie do realizacji po 2018 roku. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel – Dziękuję. Ja wiem, że Państwo w większości tu obecni 

uczestniczyliście w spotkaniach, na Komisjach ten program był omawiany, w konsultacjach 

społecznych uczestniczyliście Państwo i myślę, że jest jasny i bardzo dla Powiatu 

Świebodzińskiego potrzebny.    

 

Starosta Zbigniew Szumski – Frapuje mnie to patrzenie w przyszłość. Myśmy mieli taki jeden 

dokument uchwalony, nazywał się Strategia rozwoju oświaty w Powiecie Świebodzińskim. 

Piękny dokument, opisujący co się będzie działo w najbliższych 5, 7 latach, nie 

uwzględniający tylko jednego – czynnika demograficznego, bo o tym lepiej nie mówić. I 

mimo  pięknego dokumentu w 2010 – 2011 roku oświata Świebodzińska runęła pod 

względem finansowym. Także dokument musi być przede wszystkim realistyczny i ten 

dokument łącznie z wyliczankami finansowymi jest właśnie dokumentem realistycznym. 

Moglibyśmy go przedłużyć do roku 2020-2021, tylko na dzisiaj w moim przekonaniu szkoda 

zajmować się takim wróżeniem z fusów.  

 

Więcej pytań i uwag nie zgłoszono.  

 

Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel przypomniał, że projekt uchwały w sprawie przyjęcia 

Programu Rozwoju Usług Społecznych w Powiecie Świebodzińskim na lata 2015 – 2018 

radni otrzymali w druku Nr 88. Zaproponował, aby §1 projektu uchwały uzupełnić o słowa 

„stanowiący załącznik do niniejszej uchwały”, co jest oczywiste, że program jest 

załącznikiem do tej uchwały. Przewodniczący Rady odczytał treść projektu uchwały po 

poprawce, a następnie poddał pod głosowanie propozycję przyjęcia projektu uchwały w 

sprawie przyjęcia Programu Rozwoju Usług Społecznych w Powiecie Świebodzińskim na lata 

2015 – 2018 wraz z tą poprawką w §1.  

 

Rada Powiatu Świebodzińskiego w obecności 16 radnych jednogłośnie (16za, 

0przeciw, 0wstrz.) podjęła Uchwałę Nr IX/44/2015 w sprawie przyjęcia Programu Rozwoju 

Usług Społecznych w Powiecie Świebodzińskim na lata 2015 – 2018. Uchwała stanowi 

załącznik nr 7. 

 

Ad.6 

Rozpatrzenie i zatwierdzenie sprawozdania z wykonania budżetu Powiatu Świebodzińskiego 

za 2014 rok: 

a) zapoznanie się z: 

- sprawozdaniem z wykonania budżetu Powiatu Świebodzińskiego za 2014 rok (Druk Nr 

62); 

- sprawozdaniem finansowym Powiatu Świebodzińskiego za 2014 rok (Druk Nr 81); 

- opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze o sprawozdaniu z wykonania 

budżetu Powiatu Świebodzińskiego za 2014 rok (Druk Nr 82); 

- informacją o stanie mienia komunalnego Powiatu Świebodzińskiego na dzień 31 grudnia 

2014 roku (Druk Nr 55); 
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b) odczytanie opinii komisji stałych Rady Powiatu; 

c) dyskusja; 

d)podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego 

Powiatu Świebodzińskiego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu za 2014 rok 

(Druk Nr 85). 

 

Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel poinformował, że sprawozdanie z wykonania budżetu 

Powiatu Świebodzińskiego za 2014 rok (Druk Nr 62) zostało przesłane Radnym oraz 

Regionalnej Izbie Obrachunkowej w Zielonej Górze w stosownym terminie i było ono 

przedmiotem obrad poszczególnych komisji stałych Powiatu Świebodzińskiego. 

(Sprawozdanie stanowi załącznik nr 8 do protokołu) Dodał, że dyskusja przewidziana jest  w 

ppkt. c. Pytań i uwag nie zgłoszono do tego sprawozdania, wobec tego Przewodniczący Rady 

Alojzy Jokiel stwierdził, że Rada Powiatu Świebodzińskiego zapoznała się ze sprawozdaniem 

z wykonania budżetu Powiatu Świebodzińskiego za 2014 rok (Druk Nr 62).  

 

Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel przeszedł do następnego podpunktu tj. zapoznania się ze 

sprawozdaniem finansowym Powiatu Świebodzińskiego za 2014 rok (Druk Nr 81). 

(Sprawozdanie stanowi załącznik nr 9 do protokołu) Dodał, że sprawozdanie to było również 

przedmiotem obrad poszczególnych komisji stałych Powiatu Świebodzińskiego. Zapytał, czy 

do tego sprawozdania są jeszcze jakieś dodatkowe pytania.  Pytań nie było, w związku z tym 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Rada Powiatu Świebodzińskiego zapoznała się ze 

sprawozdaniem finansowym Powiatu Świebodzińskiego za 2014 rok (Druk Nr 81) i przeszedł 

do kolejnego podpunktu tj. zapoznanie się opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej w 

Zielonej Górze o sprawozdaniu z wykonania budżetu Powiatu Świebodzińskiego za 2014 rok. 

 

Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel poprosił Skarbnika Powiatu o przedstawienie tej opinii.  

Skarbnik Powiatu Dorota Karbowiak odczytała uchwałę Nr 230/2015 Składu Orzekającego 

Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze z dnia 30.04.2015r. o sprawozdaniu z 

wykonania budżetu Powiatu Świebodzińskiego za 2014 rok (Druk 82) zgodnie z załącznikiem 

nr 10 do protokołu. Opinia jest pozytywna z zastrzeżeniami. 

 

Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel podziękował Pani Skarbnik za odczytanie opinii i 

stwierdził, że Rada Powiatu Świebodzińskiego zapoznała się z opinią Regionalnej Izby 

Obrachunkowej w Zielonej Górze z dnia 30.04.2015r. o sprawozdaniu z wykonania budżetu 

Powiatu Świebodzińskiego za 2014 rok (Druk 82) a następnie przeszedł do kolejnego 

podpunktu tj. zapoznania się z informacją o stanie mienia komunalnego Powiatu 

Świebodzińskiego na dzień 31 grudnia 2014 roku (Druk Nr 55). (Informacja stanowi 

załącznik nr 11 do protokołu) Wyjaśnił, że Zarząd Powiatu złożył tą informację do 

zapoznania się w ustawowym terminie i była ona przedmiotem obrad Komisji stałych. Nie 

zgłoszono żadnych pytań do przedstawionej informacji.  

Wobec tego Przewodniczący Rady stwierdził, że Rada Powiatu Świebodzińskiego zapoznała 

się z informacją o stanie mienia komunalnego Powiatu Świebodzińskiego na dzień 31 grudnia 

2014 roku (Druk Nr 55). 

 

Po wyczerpaniu podpunktu a) Przewodniczący Rady przeszedł do podpunktu b). 

 

b) odczytanie opinii komisji stałych Rady Powiatu; 

Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel poprosił poszczególnych Przewodniczących Komisji 

stałych o odczytanie opinii. 
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Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Kazimierz Krajczyński odczytał pozytywną opinię 

komisji Rewizyjnej Rady Powiatu Świebodzińskiego z dnia 25.05.2015r. zgodnie z 

załącznikiem nr 12. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Rozwoju Regionalnego Roma Koral odczytał pozytywną 

opinię Komisji Budżetu i Rozwoju Regionalnego Rady Powiatu Świebodzińskiego z dnia 

18.06.2014r. zgodnie z załącznikiem nr 13. 

 

Przewodnicząca Komisji Edukacji, Spraw Społecznych, Kultury i Sportu Elżbieta Dziuba 

Klebieko odczytała pozytywną opinię Komisji Zdrowia i Spraw Społecznych Rady Powiatu 

Świebodzińskiego z dnia 19.06.2015r. zgodnie z załącznikiem nr 14. 

 

Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel podziękował za przedstawienie opinii i przeszedł do 

kolejnego podpunktu obrad. 

  

c) dyskusja; 

 

Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel otworzył dyskusję. 

  

Radny Michał Motowidełko - Panie Przewodniczący! Panie Starosto! Szanowna Rado! Ja 

chciałbym się odnieść zarówno do sprawozdania z wykonania budżetu, jak również do 

samego wykonania budżetu oraz przy okazji do pkt 7, w którym będzie głosować o 

absolutorium. Szanowni Państwo! Głosowanie nad absolutorium odnosi się jedynie do spraw 

finansowych, nie do prowadzonej polityki, ani nie do polityki personalnej i prosiłbym, aby tak 

zostało  potraktowane. Odniosę się głównie do naszego Zarządu Powiatu. Szanowni Państwo! 

Z roku na rok rosnący dług. Ja się nie będę cofał do wcześniejszych lat, ani do 

podejmowanych decyzji, ani do tego, jakie one odniosły skutki, odniosę się jedynie do roku 

poprzedniego. Panie Starosto! Z całym szacunkiem do Pana, ale do dzisiaj nie 

dowiedzieliśmy się, kto tak naprawdę winny jest zaniedbań przy drodze Skąpe –Łąkie. Jakiś 

czas temu czytałem uzasadnienie Sądu, w którym to jednak jest jasno powiedziane, że dużą 

część winy za te zaniedbania ponosi powiat. Do dzisiaj Pan jasno nie wskazał tego winnego, 

ani ten winny nie poniósł odpowiedzialności. Jedyną odpowiedzialnością poniesioną w roku 

2014, 2015 jest  plan naprawczy, który uderza  w tych najsłabszych, o których to już 

mówiłem pod koniec roku 2014 i na początku roku 2015. Panie Starosto, ja wiem, że można 

się pochwalić dzisiaj z tego, że, co wielokrotnie Pan  mówił, że zakończony rok 2014  był 

rokiem trudnym, udało się wyjść. Tylko społeczeństwo świebodzińskie nie oczekuje tego 

samozadowolenia w momencie, kiedy doprowadzamy do sytuacji, w której mamy zadłużenie 

ponad 25 mln i sytuacji, w której ten plan naprawczy musiał zostać wprowadzony, ale ono 

oczekuje tego, aby ktoś poniósł konsekwencje. I o tym, jako Radny Powiatu 

Świebodzińskiego wielokrotnie  słyszałem rozmawiając z naszymi wyborcami. Panie 

Starosto! Dzisiaj mogę jedynie po raz kolejny apelować o to, aby te osoby, które dokonały 

tych zaniedbań na kwotę ponad 4,5 mln zł, a musimy jeszcze wziąć pod uwagę, że oprócz tej 

kwoty 4,5 mln zł dochodzą koszty obsługi długu, odsetki, koszty sądowe, gdzie ta kwota 

prawie dwukrotnie w przeciągu tych kilku lat wzrośnie, żeby Pan po prosty tych ludzi 

pociągnął do odpowiedzialności. Tego oczekuję nie tylko ja, ale również całe społeczeństwo.  
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Panie Starosto jedna rzecz. Dzisiaj wracając do sprawozdań finansowych i do absolutorium 

jako Przewodniczący Świebodzińskiego Komitetu Prawa i Sprawiedliwości muszę niestety 

zagłosować przeciwko i tym samym tą swoją krótką wypowiedzią myślę, że uzasadniłem 

dlaczego. Dziękuję. 

 

Radna Jolanta Starzewska - Panie Przewodniczący! Panie Starosto! Ja przyłączę się tutaj do 

tego głosu Kolegi Radnego Motowidełko. Troska o powiat  i wychodzenie na przyszłość to 

jest główne zadanie zarządzającego. Budżet, który został stworzony w 2014 roku i 

zrealizowany, no został zrealizowany. Nawiążę do riposty, jaką usłyszałam na temat 

wychodzenia na przód i przewidywania klęsk żywiołowych, czy różnych innych 

niepowodzeń. Przed chwilą Pan Starosta powiedział, że może nie należałoby się tak dogłębnie 

zajmować sprawami daleko na przyszłość, jednak myślę, że należałoby wyciągać wnioski i 

licząc na Pańską pomysłowość widać, że dokonał Pan wielu sprawnych zabiegów w 

konstruowaniu budżetu wraz z Zarządem. Był to trudny budżet. Program naprawczy, który 

przyjęliśmy powoduje, tak jak Pan Motowidełko zauważył, no niestety stagnację przez 

najbliższy rok, a co będzie na przyszłość. Myślę, że ten budżet nowi radni będą tworzyli i 

pieniądze, które otrzymaliśmy z Ministerstwa Finansów w jakiś sposób pomogą nam 

zrealizować nasze pomysły na  dobre funkcjonowanie powiatu. Nie będę przeciw i nie będę 

za, jednak wstrzymam się od oddania Panu i Zarządowi absolutorium i myślę, że będzie 

chciał Pan w następnych latach wraz z Zarządem sprawić, żeby wszyscy radni byli 

przekonani do Pańskich dobrych zamiarów i do dobrej realizacji następnego budżetu.  

  

Radna Elżbieta Dziuba – Klebieko - Panie Przewodniczący! Panie Starosto! Ja w związku z 

tym, że jestem po raz pierwszy jako radna i działam tu od pół roku, na pewno Państwo 

widzicie, że zaangażowałam się we wszystkie Komisje, oprócz Komisji Budżetu, tylko 

dlatego,  żeby poznać od środka jak to wszystko wygląda, jak funkcjonuje. Państwo macie 

większe doświadczenie ode mnie, ale powiem tak. Na początku miałam zdanie zbliżone do 

radnego Motowidełko, w chwili obecnej, kiedy wnikliwie poznałam działanie tego 

wszystkiego, łącznie z tą sprawą budowy drogi Skąpe – Łąkie zmieniłam zdanie. Zmieniłam 

zdanie na plus, jeżeli chodzi o działalność Zarządu. W pewnych sytuacjach zostały podjęte 

niewłaściwe może decyzje, a to się wzięło może z braku wiedzy specjalistów, którzy nie tak 

doradzali. Na pewno z tego tytułu mamy olbrzymie zaległości, w związku z tym te pozostałe 

instytucje tracą i nie są dofinansowane, ale wydaje mi się, że  Starosta, który ujawnił swoje 

zdolności przywódcze, trafność oceny i logiczne myślenie. Plus jeszcze chciałabym 

powiedzieć o pani Urszuli Miara, która jest takim wielkim akcentem w samym Zarządzie  i 

bardzo dziękuję za to, że w taki sposób podchodzi do wielu problemów. Z uwagi na 

zadłużenie jeżeli chodzi o ocenę, nie jestem ani za udzieleniem absolutorium i nie jestem 

przeciw. Wstrzymuję się od udzielenia absolutorium, ale duże uznanie za to, co w chwili 

obecnej robicie, działacie i za podejmowane na chwilę obecną decyzje. Bardzo dziękuję. 

 

Radny Michał Motowidełko – Ja tylko Pani Elżbieto chciałbym powiedzieć, bo Pani 

powiedziała wcześniej o zarządzających i specjalistach i o tym, że mogli się pomylić, tylko, 

że te pomyłki kosztują parę milionów złotych. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel – Ja przypominam Państwu, że droga istnieje, ona jest w 

terenie, nią się dobrze jeździ. 

 

Radny Krzysztof Warcholik – W tym punkcie głosujemy wykonanie planu finansowego, więc 

nad tym chciałbym się bardziej skupić. Z uwagi na niewielkie, kilkuletnie doświadczenie w 

Radzie Gminy chciałbym zwrócić uwagę na aspekt sprawozdania, czy opinii, jaką wyraziła 
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Regionalna Izba Obrachunkowa, która jest dla nas w tej chwili wykładnikiem sprawozdania 

finansowego. Poza tymi kilkoma elementami, które Regionalna Izba Obrachunkowa 

wymieniła jako czynnik, który nie powinien mieć miejsca, chciałbym zauważyć, że nie są to 

rzeczy, które były wydane na jakieś rzeczy konsumpcyjne, chodzi tu o wydatkowanie rezerwy 

celowej. Ja chciałbym jeszcze zapytać panią Skarbnik, jaka to jest kwota, bo tutaj Regionalna 

Izba Obrachunkowa nie wskazuje, natomiast jeżeli ta rezerwa jest przeznaczona na jakąś 

pomoc psychologiczną dla osób, które były narażone na jakieś doświadczenia z uwagi na 

śmierć bliskich, samobójstwa, czy sfinansowanie zakwaterowania obcokrajowcom 

poszkodowanych i okradzionych na terenie powiatu, to myślę, że to nie jest nic złego i nie są 

złe rzeczy, które powinny dyskryminować nas jako powiat, czy Zarząd Powiatu w realizacji 

planu finansowego z ub. roku. O subwencji oświatowej korzystając w roku 2014 z tego 

jednego miesiąca roku 2015 wiedzieliśmy, pan Starosta o tym mówił i głosowaliśmy nad tym, 

wyrażaliśmy zgodę w miesiącu grudniu, więc myślę, że rzetelną opinię wydała Regionalna 

Izba Obrachunkowa, a uwagi nie powinny zmieniać całego obrazu na wykonanie budżetu. Ja 

się przyłączę do głosu pani Radnej, że przynajmniej ja jestem radnym pierwszej kadencji tutaj  

w powiecie i raczej miałem minimalny wpływ na realizację budżetu w roku ubiegłym, 

niemniej jednak to wotum zaufania, które wykazałem wtedy dla Zarządu i dla Pana Starosty 

na lata następne myślę, że dalej podtrzymuję i uważam, że dopiero 2015 będzie takim rokiem 

prawdziwej weryfikacji. Jestem troszeczkę optymistą po posiedzeniu Komisji Budżetu, kiedy 

pani Skarbnik nam przedstawiała i odpowiadała szczegółowo na zadawane pytania na temat 

realizacji budżetu i planowania zmniejszania deficytu w latach następnych, otrzymałem 

odpowiedź pozytywną, że tak będzie. Nie jest łatwo wychodzić z kryzysu, natomiast uważam, 

że powinniśmy oddzielić dwie rzeczy, co się wydarzyło niech Sąd rozstrzyga, kto zawinił, 

natomiast nie możemy obciążać ciągle piętnem tamtych wydarzeń kolejnych lat naszego 

działania. Skupmy się na tym, co robimy, ja uważam, że samo sprawozdanie finansowe, jeżeli 

jest realizowane i Regionalna Izba Obrachunkowa nam daje go na światło, uważam, że 

powinniśmy je przyjąć. Dziękuję.  

 

Radna Alicja Hoppen-Anyszko – Panie Przewodniczący! Ja chciałabym podziękować pani 

Elżbiecie Klebieko za tą wypowiedź i szanuję Pani decyzję a propos głosowania, natomiast 

bardzo trudno przychodzi mi krytyka osób tak młodych i szczególnie mało doświadczonych, 

rozumiem też, że to jest subiektywna Pana opinia, ale ja mam takie pytanie do Pana. Proszę 

mi powiedzieć, ile Pan zrealizował w życiu inwestycji, ile nadzorował inwestycji, ile 

wybudował dróg, obiektów, czy współpracował Pan z firmami budowlanymi, jak się 

współpracuje z tymi firmami? Owszem, może zostały tutaj popełnione błędy, nie mówię, że 

nie, może ktoś czegoś nie dopilnował z tym, że Szanowni Państwo to są trudne działania, 

trudne współpracy często i chyba nie chodzi nam o to, żeby kogoś rozliczać, żeby wymierzać 

kary, chociaż te kary zostały już wymierzone.  Chyba chodzi o to, żeby w tej sytuacji, jaka 

zaistniała na tamten czas i tutaj chylę czoło przed Panią Skarbnik przede wszystkim, 

ponieważ program ostrożnościowy i naprawczy, to przede wszystkim jest jej dzieło, 

oczywiści przy naszej współpracy, chylę czoła przed wszystkimi Dyrektorami jednostek, 

Dyrektorami szkół, DPS-ów, którzy współpracowali z nami i robili wszystko, co można, żeby 

szukać tych oszczędności. Także myślę, że Zarząd zrobił wszystko, co było w jego mocy, 

żeby wyprowadzić tą sytuację finansową, ona teraz jest stabilna, dostaliśmy pożyczkę i myślę, 

że 2016 rok będzie rokiem wychodzenia z tego kryzysu finansowego. Mimo tego, co się 

wydarzyło, mimo tej kary, którą musieliśmy zapłacić, mimo wszystko coś się działo w tym 

2014 roku. Była przebudowa ul. Sulechowskiej, powstały ścieżki rowerowe, była przebudowa 

przepustu nad Strugą Świebodzińską, także to nie jest tak, że jest źle, jest jakiś dramat, że się 

wydarzyła jakaś katastrofa. Po prostu pewnych rzeczy nie jesteśmy w stanie przewidzieć. 

Dziękuję bardzo.  



BR.0002.1.6.2015.BC 

__________________________________________________________________________________________ 

PROTOKÓŁ NR IX/2015 z IX zwyczajnej Sesji Rady Powiatu Świebodzińskiego odbytej dnia 23 czerwca 2015 

roku w siedzibie Starostwa Powiatowego w Świebodzinie, ul. Kolejowa 2 

Strona 12 z 21 

Wicestarosta Mieczysław Czepukowicz – Proszę Państwa! Też jestem pierwszy raz jako radny  

w powiecie, ale mam pewne doświadczenie, bo byłem radnym gminnymi powiem tak. 

Człowiek, który nic nie robi, nie popełnia błędów. Jeżeli się jakieś rzeczy robi, to zawsze są 

jakieś błędy, ale te błędy zostały popełnione i teraz mamy jakąś stagnację i poprawiamy te 

błędy. Ta inwestycja, o której jest tutaj mowa, czyli droga Skąpe-Łąkie, ona została 

ukończona. To nie tak, że wydaliśmy pieniądze, które zostały wyrzucone w błoto, bo ta droga 

funkcjonuje, ją bardzo dużo mieszkańców naszego powiatu i województwa użytkuje lub 

będzie użytkowała, bo zaraz się zacznie okres wakacji. Podkreślę również, że powstało też 

parę fajnych inwestycji m.in. ścieżka rowerowa do Niesulic. Jest to ścieżka, która rozwiąże 

pewne problemy, przede wszystkim ludzi młodych i starszych, którzy korzystają z jazdy 

rowerem. Jest także, i tu będę wyrazicielem wszystkich działkowców, ścieżka prowadząca na 

działki przy ul. Sulechowskiej. Możemy się też poszczycić i pochwalić drogą, która jest 

przebudowana – I etap ul. Sulechowskiej. Droga ta rozwiązała tematy bezpieczeństwa przy 

figurze przy Tesco. Jest jeszcze wiele innych inwestycji. Ja bym życzył sobie, żeby ten rok 

2015 był podobny, albo nawet trochę lepszy pod kątem inwestycji, które były realizowane w 

2014 roku. Uważam, że te wszystkie inwestycje, które zostały zrealizowane, był to wybór 

trafny, może nie zadowalają wszystkich mieszkańców, nas tak samo, bo powiem tak. Krawiec  

kraje, jak mu materii staje. To tyle, dziękuję. 

     

Radny Kazimierz Krajczyński – Panie Przewodniczący! Panie Starosto! Ja chciałem zabrać 

głos odnośnie tych problemów, które powstały. Trudno mi się dzisiaj ustosunkować i 

obarczać winą Starostę, czy Zarząd. To rozstrzygnął Sąd. Jeśli było zamówienie publiczne, 

wyłonione, niedotrzymane, nałożona kara, Sąd we własnej niezawisłości podjął taką decyzję i 

niestety to jest właśnie problem. Szanowni Państwo! Wczoraj było posiedzenie Komisji 

razem z Zarządem, dyskutowaliśmy, był Pan biegły rzeczoznawca, był Pan Mecenas, idziemy 

dalszą drogą sądową i musimy dalej iść, bo jeśli trzeba, to zapłacić, ale ile? Ważne ile 

ugramy. Czy to będzie 300 czy 400 tysięcy, może 250 tysięcy. Wczoraj na posiedzeniu 

Komisji się odniosłem do Wydziału Dróg, żeby przestrzec w przyszłości, żeby ta komórka 

więcej się zajęła. Tam byli inspektorzy nadzoru, kierownicy budowy, budowa szła, ale ten 

mankament, który wyszedł, no niestety wyszedł. Na szczęście tych ludzi już nie ma. Potrzeba 

było więcej staranności i takie jest moje spostrzeżenie. Jestem w Radzie Powiatu już trzecią 

kadencję, byłem w radzie Gminy cztery, także mam doświadczenie. Inwestycje robiliśmy i 

będziemy robić. W Sieniawie prawie 2 km chodnika zostało zrobione, który był potrzebny, a 

ze względu tego, że tam jest produkcja, tam jest przemysł, żeby ulżyć tym ludziom. 

Dokończono. Był poślizg 3 lata, ale nie z naszej winy, tylko z winy gminy, bo prowadzili 

inwestycję, a wszędzie krytykowano, że to my jesteśmy winni. Doprowadziliśmy. I jest 

dokumentacja w Sieniawie, bo jest fatalna droga we wsi, połowę jednak zostało zrobione 

pięknego asfaltu, drugą połowę będziemy kończyć. Ja uważam, że każdy ma prawo 

opiniować i swój głos oddać i jak go odda, to jego sprawa. Ja zagłosuję za, bo dalej musimy 

iść do przodu, przed nami trudne 3,5 roku. Dziękuję bardzo. 

 

Starosta Zbigniew Szumski – Ja ze swojego wieloletniego doświadczenia samorządowego 

żyję w przekonaniu, że jeżeli ktoś nie ma nic do zaproponowania w sferze zarządzania na 

dzisiaj, to koncentruje się albo na strategii, albo na długu, bo jak rozmawiamy o strategii, to 

uciekamy od odpowiedzialności za podejmowanie decyzji dzisiaj, tu i teraz w takich 

warunkach, natomiast jak mówimy o długu, szczególnie w powiecie, to tak naprawdę nie 

mamy zielonego pojęcia, skąd ten dług się bierze. Otóż struktura powiatowa jest to taka 

struktura, która nie ma praktycznie żadnego wpływu na kreowanie swoich dochodów. 

Działalności komunalnej, z której moglibyśmy czerpać zyski nie posiadamy i ten charakter 

usługowy powoduje to, że tak naprawdę większość pieniędzy przeznaczanych jest z 
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subwencji państwa w różnych formach  przekazywanych na utrzymanie bieżącej struktury. I 

cała mądrość polega na tym, żeby nie wydawać pieniędzy na strukturę tam, gdzie wydawać 

ich nie trzeba, żeby wszystko robić, aby ta struktura była tania, ale efektywna. Natomiast 

jeżeli komuś się marzy, że będzie miał w powiecie całą masę środków wolnych 

inwestycyjnych, tak, jak to jest w niektórych gminach i w samorządzie wojewódzkim, to po 

prostu nie ma zielonego pojęcia o procesie inwestycyjnym w Powiecie Świebodzińskim, ani 

w jakimkolwiek innym. Pani Jolu, chciałem Pani przypomnieć, że z tych 25 mln długu w 

2014 roku, tak naprawdę, to 19 mln stanowi dług wynikający z emisji obligacji w kadencji 

2006-2010 wtedy, gdy Pani była Wicestarostą i był to pieniądz typowo inwestycyjny, który 

miał być przeznaczony na wkłady własne do projektów realizowanych wówczas na bardzo 

dużą skalę. Także ten pieniądz nie został przejedzony, ten pieniądz został zainwestowany. 

Dobrze by było, gdyby też inwestycje mimo wszystko prowadziły do tego, że to życie 

gospodarcze przynosi tą wartość dodaną. Tamte lata, to rzeczywiście inwestycje drogowe na 

ten rozwój gospodarczy miały. Jeżeli chodzi o nasze zadłużenie, to Panie Radny 

Motowidełko, gdyby się Pan zapoznał z Wieloletnią Prognozą Finansową, to by Pan wiedział, 

że jeżeli idąc Pana tokiem myślenia nic nie będziemy robić w Powiecie Świebodzińskim 

przez najbliższe 6 lat i nie zaciągać dalej kredytów inwestycyjnych, to w roku 2021 będziemy 

mieli zero zadłużenia. Myślę, że wtedy będzie Pan usatysfakcjonowany, ale myślę, że cała 

Rada będzie w innym składzie. Kwoty, które Pan prezentował przy okazji Skąpe-Łąkie są 

oczywiście też wzięte z kapelusza, żadne 4,5 mln, tylko ugoda została zapłacona w kwocie 

3.700.000 zł. Ja powyliczałem dokładnie, tam ok. 70-80 tys. zł funkcjonowanie tych 

pieniędzy z kary w budżecie było droższe, niż zawarcie w 2011r. umowy na kredyt 

inwestycyjny. Także nie mówmy, że te pieniądze przeleżały sobie i nie pracowały. Powiem 

tak, żeby zamknąć temat Skąpe-Łąkie. W 2011 roku były 2 decyzje do podjęcia. Pierwsza to 

taka, że zgodnie z umową naliczamy kary, bierzemy gotówkę i czekamy, co się będzie działo 

dalej i tak zrobiliśmy. Dzięki temu być może ani ja, ani pani Skarbnik nie zostaliśmy 

wyprowadzeni w kajdankach z naszych gabinetów. Natomiast drugie wyjście, to było wyjście 

związane z zerwaniem umowy z inwentaryzacja dotychczas wykonanego zadania, ze 

znalezieniem nowego wykonawcy i oczywiście skończyłoby to się również postępowaniem 

sądowym. A efekty takiej ścieżki może Pan Radny zaobserwować obecnie na przykładzie 

miasta Słupsk, gdzie poseł do niedawna Biedroń został prezydentem i takie kukułcze jajo mu 

podrzucono. Jest to dokładnie taka sama sytuacja z tym, że myśmy w ub. roku dokładnie 

Państwa w maju/czerwcu zapoznali z sytuacją, ówczesny Zarząd przystąpił do poszukiwania 

dróg wyjścia z tej sytuacji i nawet mi nie przyszło do głowy, żeby pisać rozpaczliwe listy do 

pani Premier Kopacz. Także w Słupsku będzie dokładnie taki sam program naprawczy, jaki u 

nas na dzisiaj trwa. Jeżeli chodzi o kolejny spór sądowy, myśmy również nie mogli takich 

kwot zapłacić, jakie sobie firma żąda, dążyliśmy do ugody w ub. roku, natomiast ekspertyzy, 

które zostały sporządzone na nasz wniosek, one zostały wczoraj przedstawione Komisji 

Rewizyjnej i jeszcze raz Zarządowi, no są rozbieżności rzędu, 300, 400, może 500 tys. zł. To 

są rozbieżności rzędu 10 pociągów kamienia. Przepraszam bardzo, ja chcę jeszcze pochodzić 

na wolności i nie podpiszę się bez rozstrzygnięcia sądowego pod regulacją tych 

ewentualnych, w niektórych przypadkach koniecznych płatności. Jeżeli chodzi o 

poszukiwanie winnego, dostał Pan całość materiału, z ochotą się Pan zabrał i myślę, że lada 

moment sformułuje Pan jakieś wnioski. Powiem tylko tak, że ile trzeba było przedłużyć 

termin realizacji zadania, tyle przedłużyliśmy, jeżeli były błędy w wytyczeniu tras, to wynika 

właśnie z takiej jakości materiałów geodezyjnych, jakimi dzisiaj dysponujemy i nie zawsze 

mamy wpływ na jakość tych materiałów dlatego, że nie wszystkie sytuacje prawne są w 

odpowiednim czasie uwidocznione, to po pierwsze. Po drugie, nie mieliśmy wpływu na to, 

jak stan mostka ocenił projektant, po trzecie nie mieliśmy i nie będziemy mieli wpływu na 

technikę wykonywania badań geologicznych, które w każdym momencie można podważyć i 
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to jest też przedmiotem sporu w Sądzie. Na koniec powiem tylko tyle. Zarządzanie, to nie jest 

wręczanie tylko i wyłącznie kwiatków, to nie jest tylko i wyłącznie obwieszczanie o tym, że 

będziemy wprowadzać podwyżki wynagrodzeń, zarządzanie, to są również  trudne decyzje i 

czasami jest tak, że można podjąć decyzje złą, albo gorszą. I myśmy stanęli przed takim 

dylematem i ja z całą odpowiedzialnością mówię, że patrząc jeszcze na te wszystkie rzeczy, 

które mogły jeszcze się po drodze zdarzyć, uważam, że postąpiliśmy słusznie. W odpowiedzi 

jeszcze na wystąpienie pani Jolanty Starzewskiej, pieniądze z pożyczki Ministerstwa 

Finansów one nie są po to, żeby spełniać nasze marzenia, są to pieniądze, które zostaną 

przeznaczone na spłatę wcześniejszych zobowiązań i poprawia nasze wskaźniki. Jeżeli by 

przyjąć takie rozwiązanie, że wraz z Ministrem Rostowskim odwołane zostają wskaźniki 

przez niego wprowadzone, to tak naprawdę dzisiaj nie rozmawialibyśmy o programie 

naprawczym, bo byśmy sobie normalnie funkcjonowali w ukłądzie15/60%. Minister 

Rostowski wprowadzając indywidualne wskaźniki zadłużenia zajechał głównie samorządy 

powiatowe i zajechał małe gminy, które to jednostki samorządu terytorialnego będą musiały 

wykonać bardzo duży wysiłek, żeby sięgnąć po środki unijne w najbliższym rozdaniu. 

Natomiast cała konstrukcja Wieloletniego Programu Finansowego stworzona przez panią 

Skarbnik  przy współpracy Zarządu zostawia na pewne możliwości inwestycyjne plus daje 

możliwość w ramach postanowień pożyczki również pozyskiwanie z kredytów środków na 

wkłady własne do projektów unijnych, ale wpierw te projekty unijne trzeba stworzyć, wygrać 

konkursy i je realizować. Co do samej oceny programu naprawczego, Ci, co są tutaj w 

Starostwie Powiatowym, czy Ci, co są w samorządzie powiatowym od lat, to wiedzą 

dokładnie jak to bywało w latach poprzednich, jaka jest dotkliwość tego programu 

naprawczego tak naprawdę. Były sytuacje takie bodajże w 2010 roku, że na początek na 

samym wejściu na pierwszej sesji w grudniu przeprowadzaliśmy restrukturyzację, która 

dotykała 15-20% pracowników Starostwa i innych jednostek. Są to działania, które w ramach 

zarządzania są nieuniknione. Program naprawczy tak naprawdę ułatwia nam podjęcie 

pewnych działań, które tak czy inaczej trzeba byłoby przeprowadzić. Pewne rzeczy, na 

których mocno nam zależało już przeprowadziliśmy, przy okazji można zastanowić się jak 

można lepiej przeprowadzić utrzymanie dróg w mieście, ale z pewnych rzeczy 

odpuszczaliśmy np. utrzymanie kucharek w domach dziecka, a konsekwencje dzisiaj dyrektor 

będzie musiał ponosić, no bo ten budżet trzeba jakoś poskładać. Nie chcę się odnosić do tych 

zastrzeżeń dotyczących tych wydatków z zarządzania kryzysowego. Rezerwa kryzysowa jest 

nowym źródłem finansowania, no leżą te pieniądze i są uruchamiane w momencie, kiedy 

trzeba nieść pomoc osobie np. dotkniętej samobójstwem bliskiego, czy wypadku 

samochodowego  i ja się nie będę zastanawiał mimo tej opinii czy ją uruchamiać, czy nie. No 

będziemy uruchamiać, bo po to jest. 29.000zł zostało w ten sposób uruchomione. To, że  

jesteśmy w tym programie naprawczym, to pewnie, że jest to jakaś niedogodność i że źle się 

stało, że tak, a nie inaczej postanowił Sąd I instancji, bo Państwo pamiętacie sytuację z 

czerwca/lipca, ile było puli, że tak powiem. Było 4 mln 800 tys. na wejście, 100 tys. trzeba 

było dołożyć do wniesienia apelacji do II instancji, to jest 4.900 tys. zł, plus jeszcze pół roku 

odsetek od tego. Mogło to się skończyć wyrokiem 6 mln zł przegranej mniej więcej o tej 

porze. Także to była taka decyzja. W momencie, kiedy udało się te 3.700 tys. zł , gdzie 3 mln 

to był rzeczywisty koszt, który trzeba było zapłacić za wykonana realnie robotę, bo taką 

podjęliśmy decyzję i trudno. Zbyt duże ryzyko całego przedsięwzięcia. Były też inne 

propozycje, żeby całą sprawę zamieść pod dywan, schować i nowa ekipa, albo ja bym się w 

tej chwili tłumaczył przed Państwem z tej całej sytuacji. Jestem wdzięczny członkom Zarządu 

poprzednim i obecnym, że właśnie w ramach realnych finansów i w prawdzie to zostało 

załatwione bez kombinowania, bo trudno tam kombinować z 4, czy 6 mln zł. Do końca roku 

czeka nas jeszcze ten program naprawczy, także to nie są lata programu naprawczego, a tylko 

17.12.2014r. a 31.12.2015r.. To jest tyle. Jeżeli nie można wydawać pieniędzy na promocje, 
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to przeżyjemy, są teraz metody promowania się pozafinansowego.  W ciągu dziewięciu sesji, 

bo to dziewiąta taka sesja, budżet najtrudniejszy do zrealizowania. Bo nie chodzi o to, że 

trzeba było wyłożyć w ciągu roku te 3.700 tys. zł na ugodę, tylko mi osobiście, myślę, że i 

Pani Skarbnik również, bardziej w głowie siedziało co się wydarzy w grudniu, bo chodziło 

tutaj o płynność, chodziło o to, żeby 2 stycznia nauczyciele dostali wypłaty, żeby strażacy 

dostali wypłaty i tu była jedna wielka zagadka, jak to się wszystko poukłada w miesiącu 

grudniu. Udało się, skończyliśmy na tym deficycie 950 tys. zł, płynność finansowa została 

zachowana, mam nadzieje, że w tym roku to zgubimy, jak nie zgubimy, to się jeszcze 

będziemy męczyć, ale to już damy radę. To był jeden z najtrudniejszych budżetów do 

realizacji. Pożyczkę dostaliśmy, wczoraj przyszło pismo, w ub. tygodniu została podpisana 

umowa, także ten temat jest domknięty i kończąc chciałbym przypomnieć, że mimo tego 

całego zamieszania udało się zrealizować spektakularną inwestycję w mieście w postaci ul. 

Sulechowskiej. Udało się też załatwić dwie takie bolące sprawy: chodnik w Sieniawie i drogę 

w Kiełczu, chodnik w Niesulicach, to wszystko we współpracy z gminami. Przypomnę, że 

myśmy też dołożyli 250 tys. do parkingu w mieście, miasto nam też trochę dołożyło do 

Sulechowskiej, także zawsze taka transakcja łączona. Także bardzo trudny budżet. Zwracam 

uwagę też, że mimo wszystko w sprawozdaniu to zostało dosyć fajnie pokazane, moim 

zdaniem możemy być dumni ze sposobu zarządzania domami pomocy społecznej. Każdy z 

tych DPS-ów dzisiaj funkcjonuje niejako samodzielnie, ale widać bardzo aktywne 

zarządzanie. Prawie 400 tys. zł, mimo tego, że jest przerwa w środkach unijnych, miękkie 

projekty zostały robione i w PCPR, i w PZSTiZ i w Liceum Ogólnokształcącym, także nie 

jest tak, że się nic nie działo. Budżet trudny, ale udało się go zrealizować. Dziękuję bardzo.  

 

Radny Kazimierz Krajczyński – Panie Przewodniczący! Panie Starosto! Skończył się rok 2014 

i zastanawiamy się nad absolutorium. Ale chciałbym dodać, że powiat też kreują nasze 

samorządy gminne i chwała dla nich, bo one są w trochę innej sytuacji finansowej, bo mają 

swoje dochody i inaczej mogą zarządzać, a my żyjemy tylko na dotacji. Ubiegły rok nam się 

zamknął też dzięki współpracy np. z gminą Lubrza, która przy naszych drogach powiatowych 

wybudowała 3 km chodników. My wyszliśmy naprzeciwko, pomogliśmy w załatwianiu 

różnych spraw, a oni to wybudowali. Na dzień dzisiejszy mogę też wspomnieć, został 

rozstrzygnięty przetarg na Bucze, już w połowie Buczy są wybudowane piękne chodniki.  To 

są nasze drogi i do nas te chodniki należą i współpraca z poszczególnymi gminami to jest 

chwała dla poszczególnych gmin.  Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel – Oczywiście dziękujemy bardzo wszystkim 

samorządom, Wójtom i Burmistrzom za współpracę w 2014 roku, bo bez ich udziału 

moglibyśmy o wiele mniej dokonać na naszym, wspólnym terenie, bo powiat to gminy, a 

gminy to powiat. Zmykam dyskusję nad sprawozdaniem z wykonania budżetu za 2014 rok i 

przechodzimy do kolejnego podpunktu.  

 

d)podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego 

Powiatu Świebodzińskiego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu za 2014 rok (Druk 

Nr 85). 

 

Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel poinformował, że Radni otrzymali projekt uchwały w 

sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego Powiatu Świebodzińskiego 

wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu za 2014 rok (Druk Nr 85) wraz z materiałami 

na sesję. (Projekt uchwały stanowi załącznik nr 15 do protokołu) Zapytał, czy są pytania do 

projektu uchwały. Pytań i uwag nie zgłoszono wobec tego Przewodniczący Rady odczytał 
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treść projektu uchwały a następnie poddał pod głosowanie propozycję przyjęcia projektu tej 

uchwały. 

 

Rada Powiatu Świebodzińskiego w obecności 16 radnych większością głosów (14za, 

1przeciw, 1wstrz.) podjęła Uchwałę Nr IX/45/2015 w sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia 

sprawozdania finansowego Powiatu Świebodzińskiego wraz ze sprawozdaniem z wykonania 

budżetu za 2014 rok. Uchwała stanowi załącznik nr 16. 

 

Ad.7 

Podjęcie uchwały w sprawie absolutorium: 

a) zapoznanie się ze stanowiskiem Komisji Rewizyjnej; 

 

Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel poprosił Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej Pana 

Kazimierza Krajczyńskiego o przedstawienie stanowiska Komisji Rewizyjnej w sprawie 

absolutorium.  

 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Kazimierz Krajczyński przedstawił wniosek Komisji 

Rewizyjnej z dnia 25.05.2015r. w sprawie udzielenia absolutorium Zarządowi Powiatu 

Świebodzińskiego zgodnie z załącznikiem 17 do protokołu. Komisja Rewizyjna wnioskuje o 

udzielenie absolutorium Zarządowi Powiatu. 

 

Przewodniczący Rady podziękował Przewodniczącemu Komisji Rewizyjnej za złożenie 

wniosku i przeszedł do kolejnego punktu.  

 

b) zapoznanie się z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze o wniosku 

Komisji Rewizyjnej (Druk Nr 90); 

 

Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel poprosił Skarbnika Powiatu o przedstawienie tej opinii.  

Skarbnik Powiatu Dorota Karbowiak odczytała uchwałę Nr 351/2015 Składu Orzekającego 

Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze z dnia 28.05.2015r. w sprawie wydania 

opinii o wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Powiatu Świebodzińskiego, dotyczącym 

udzielenia absolutorium Zarządowi zgodnie z załącznikiem nr 18. Opinia jest pozytywna. 

Następnie Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel przeszedł do kolejnego punktu obrad. 

 

c) podjęcie uchwały w sprawie absolutorium dla Zarządu Powiatu Świebodzińskiego 

(Druk Nr 86). 

 

Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel poinformował, że Radni otrzymali projekt uchwały w 

sprawie absolutorium dla Zarządu Powiatu Świebodzińskiego (Druk Nr 86) wraz z 

materiałami na sesję. (Projekt uchwały stanowi załącznik nr 19 do protokołu). Był on również 

przedmiotem obrad poszczególnych Komisji stałych, które wyraziły pozytywne opinie.  

Zapytał, czy są pytania i uwagi do projektu uchwały. Pytań i uwag nie zgłoszono, zatem 

Przewodniczący Rady odczytał treść projektu uchwały w sprawie udzielenia absolutorium 

Zarządowi Powiatu, a następnie poddał pod głosowanie propozycję przyjęcia projektu tej 

uchwały.  

 

Rada Powiatu Świebodzińskiego w obecności 16 radnych większością głosów (12za, 

1przeciw, 3wstrz.) podjęła Uchwałę Nr IX/46/2015 w sprawie absolutorium dla Zarządu 

Powiatu Świebodzińskiego. Uchwała stanowi załącznik nr 20. 
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Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel złożył gratulacje Zarządowi Powiatu z tytułu uzyskania 

absolutorium za rok 2014 rok oraz Pani Skarbnik Dorocie Karbowiak. Następnie 

Przewodniczący Rady udzielił głosu Panu Staroście.   

 

Starosta Zbigniew Szumski – Przy tej okazji chciałbym podziękować za przyjęcie 

sprawozdania i udzielenie absolutorium. To jest trochę też absolutorium dla jakby 

skwitowania pracy poprzedniego Zarządu. Ja przypomnę, że Wicestarostą był pan Jakub 

Jarecki, w Zarządzie był pan Lesław Gordzelewski, teraz mamy pana Mieczysława 

Czepukowicza i oczywiście pana Szymona Pyrcza. Bardzo dziękuję, ale jakby doceniając 

wkład pracy i duży wysiłek w ciągu tego roku składam serdeczne podziękowania i kwiaty na 

ręce Pani Skarbnik. Dziękuję za współpracę w mijającym roku członkom Zarządu za 

merytoryczne wsparcie ze strony radnych i tych, którzy czasami mają głos przeciwny, czy 

inne zdanie, ja to bardzo szanuję. Dziękuję. 

 

Radny Szymon Pyrcz – Proszę Państwa! Było takie powiedzenie: Nie mów, co Państwo ma 

dać dla Ciebie, powiedz co Ty dałeś dla Państwa. To powiedział Kennedy. Jeżeli chce 

wymagać od kogoś innego, muszę powiedzieć co ja zrobiłem, żeby oceniać kogoś innego. To 

jest podstawowa funkcja. Dlatego mam apel szczególnie do młodych, którzy zaczynają może 

pracę, żeby na to szczególnie zwrócili uwagę. Udzielenie absolutorium dla Zarządu za rok 

2014 - 12za, 1 przeciw, 3wstrz. jest oznaką szczególnie dobrej, solidnej pracy wszystkich 

pracowników Starostwa Powiatowego w Świebodzinie na czele z jej przewodniczącym 

Zarządu panem Zbigniewem Szumskim. Panie Starosto! Pan, jako absolwent naszej szkoły 

liceum jestem dumny z Pana, panie Motowidełko, Pan też jest absolwentem naszej szkoły, że 

w naszym Powiecie Świebodzińskim nie ma tej sytuacji, co jest w Sulęcinie w powiecie, co 

jest w Słubicach, co jest w Wolsztynie. Nie może być tego, że wszystko, chociaż jest dobre, 

zrobiliśmy dużo w powiecie, wszystko jest źle. To jest tak samo, jak uczeń idzie do szkoły na 

lekcje i ciągle mu się powie źle, źle, to on wszystko olewa i dlatego kultura etyczna liczy się 

w pracy i dlatego jestem bardzo zadowolony i nie słyszałem, żeby do Starostwa Powiatowego 

ludzie przychodzili  z lękiem, jest wszystko w porządku. Dlatego bardzo dziękuję całej 

Radzie Powiatu Świebodzińskiego za solidną pracę na czele z jej Przewodniczącym Alojzym 

Jokielem i Wiceprzewodniczącą Panią Urszula Miarą. Chciałbym podziękować szczególnie 

Panu Staroście, Panu Wicestaroście, Pani Skarbnik, Panu Sekretarzowi i pani Radcy Prawnej 

za zaangażowanie. Dziękuję bardzo. Dziękuję również wszystkim Wydziałom Starostwa 

Powiatowego, wszystkim pracownikom administracji i obsługi, bo to jest bardzo istotne, 

kształtuje oblicze pracy. Proszę Państwa! Jest mi bardzo miło powiedzieć o właściwej 

współpracy z Wójtami i Burmistrzami Powiatu Świebodzińskiego. To jest bardzo piękna 

rzecz. Dlatego życzę Panu Staroście jako gospodarzowi tego powiatu owocnych wyników. 

Życzę całej Radzie Powiatu Świebodzińskiego wszystkiego dobrego.   

 

Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel przyłączam się do tych wszystkich podziękowań i 

gratulacji i ogłaszam przerwę do godz. 12.30. 

 

Po przerwie o godz. 12.30 Przewodniczący Rady wznowił obrady i stwierdził, że na stan 17 

radnych na sali obecnych jest 15 radnych, wobec tego Rada jest władna, aby podejmować 

prawomocne uchwały. Następnie przeszedł do kolejnego punktu obrad.  

 

Ad.8 

Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel przypomniał, że projekt uchwały w sprawie wyrażenia 

zgody na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu zawarcia umowy dzierżawy 
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nieruchomości z zasobu Powiatu Świebodzińskiego (Druk Nr 87) został przesłany radnym 

wraz z materiałami na sesję (załącznik nr 21 do protokołu). Zapytał, czy są pytania do 

projektu tej uchwały? 

 

Radny Mirosław Algierski – Panie Przewodniczący! Właśnie na ostatnim dyżurze mieszkańcy 

i rodzice dzieci, które z ul. Poznańskiej chodzą do szkoły nr 2 wyrazili następującą opinię, że 

jest legalnie, czy nielegalnie, ale funkcjonuje przystanek Busa kursujący Zbąszynek- 

Świebodzin i zatrzymuje się na narożniku, gdzie jest stacja diagnostyczna ul. Łąki 

Zamkowe/Poznańska. Mieszkańcy mówią, że jak stoją tam ludzie, to dzieci chodzą jezdnią  i 

tylko jezdnia chodzą, bo nie mogą przejść tamtędy. Jednocześnie mieszkańcy wnioskowali o 

to, aby rozpatrzyć możliwość, skoro jest to dobrze usytuowany punkt wysiadania i wsiadania 

do tego Busa, rozpatrzyć legalne ustawienie tam jakiegoś przystanku, a to się wiąże teraz z tą 

naszą uchwałą, która mamy podjąć, że dajemy bezterminową gwarancję dla tych ludzi na 

użytkowanie tej części nieruchomości, na której można by było ewentualnie usytuować tam 

ten przystanek. Dlatego mam pytanie i prośbę, czy można się z tą decyzją wstrzymać i ktoś 

mógłby przeanalizować, mamy Wydział Komunikacji, można by było tego przewoźnika 

przepytać, porozmawiać i ponegocjować, jak on widzi swoje przystanki w Świebodzinie. Bo 

tamten przystanek wg oceny rodziców powoduje to, że dzieci chodzą jezdnią. Innego tam 

wyjścia nie ma. Na tej wyspie nie ma chodnika, tylko jest mały chodniczek 70 cm od strony 

tego płotu i to powoduje nie najlepszą, niekomfortową sytuację i stwarza duże 

niebezpieczeństwo, dlatego proponuję ewentualnie zdjąć to, przemyśleć, przeanalizować, nic 

się nie stanie, a oni dalej użytkują to, a my byśmy mieli obraz tego, co tam może być. To tyle. 

 

Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel – Ja proponuję tą uchwałę przyjąć, dlatego, że każda 

umowa ma okres wypowiedzenia. Pomimo tego, że jest to dzierżawa bezterminowa są w niej 

zawarte zapisy co do okresu wypowiedzenia. W sprawie tego przystanku, to w Świebodzinie 

są inne miejsca bardziej dogodne do zatrzymywania się tego Busa niż właśnie tam i też w 

niedalekiej odległości od tego miejsca. To miejsce jest dobre dla ludzi, którzy przyjeżdżają z 

Gminy Zbąszynek do szpitala. Jest też możliwość zatrzymywania się na Grottgera przy 

sklepie meblowym. Dlatego proponuję tą uchwałę przyjąć. Jeżeli nie będzie innej możliwości, 

to wtedy wypowiedzieć, natomiast poszukać innej możliwości umiejscowienia, która spełni 

wymogi bezpieczeństwa dla tego Busa. Oczywiście nie wiemy na jakiej zasadzie on się tam 

zatrzymuje, bo nie ma tam żadnego znaku. 

 

Radca Prawny Bożena Długosz - Przewoźnik zanim wystąpi o zgodę musi wskazać, gdzie 

będzie miał przystanki  i mieć zgodę na zatrzymywanie.  

 

Radny Kazimierz Krajczyński - Panie Przewodniczący! Do dworca jest niedaleko, tam się 

zatrzymują prywatne autobusy i jest bardzo bezpiecznie.   

 

Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel – Nie jest to pierwsze miejsce, w którym ten przewoźnik 

się zatrzymuje. Ta uchwała nie wstrzymuje możliwości szukania tego przystanku w 

najbliższej okolicy. Zapytał, czy są jeszcze pytania do projektu tej uchwały? 

Więcej pytań nie zgłoszono, wobec tego Przewodniczący Rady odczytał treść projektu 

uchwały w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu 

zawarcia umowy dzierżawy nieruchomości z zasobu Powiatu Świebodzińskiego (Druk Nr 

87), a następnie poddał pod głosowanie propozycję przyjęcia projektu tej uchwały. 
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Rada Powiatu Świebodzińskiego w obecności 15 radnych większością głosów (14za, 

0przeciw, 1wstrz.) podjęła Uchwałę Nr IX/47/2015 w sprawie wyrażenia zgody na 

odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu zawarcia umowy dzierżawy nieruchomości z 

zasobu Powiatu Świebodzińskiego. Uchwała stanowi załącznik nr 22. 

 

Ad.9 

Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel przypomniał, że projekt uchwały w sprawie trybu 

udzielania i rozliczania dotacji szkołom i placówkom niepublicznym oraz trybu i zakresu 

kontroli prawidłowości ich wykorzystania (Druk Nr 89) został przesłany radnym wraz z 

materiałami na sesję (załącznik nr 23 do protokołu). Zapytał, czy są pytania do projektu tej 

uchwały? 

 

Pytań nie zgłoszono, wobec tego Przewodniczący Rady odczytał treść projektu uchwały w 

sprawie trybu udzielania i rozliczania dotacji szkołom i placówkom niepublicznym oraz trybu 

i zakresu kontroli prawidłowości ich wykorzystania (Druk Nr 89), a następnie poddał pod 

głosowanie propozycję przyjęcia projektu tej uchwały. 

     

Rada Powiatu Świebodzińskiego w obecności 15 radnych większością głosów (14za, 

0przeciw, 1wstrz.) podjęła Uchwałę Nr IX/48/2015 w sprawie trybu udzielania i rozliczania 

dotacji szkołom i placówkom niepublicznym oraz trybu i zakresu kontroli prawidłowości ich 

wykorzystania. Uchwała stanowi załącznik nr 24. 

 

Opinie Komisji do omawianych wyżej projektów uchwał stanowią załącznik nr 25 do 

protokołu. 

 

Ad.10 

Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel poprosił Wicestarostę o zabranie głosu w tym punkcie. 

 

Wicestarosta Mieczysław Czepukowicz – Odniosę się do pierwszej interpelacji radnej Elżbiety 

Dziuba –Klebieko tj. przycięcia drzew na ul. Łużycka/Ogrodowa. Ulica Ogrodowa leży w 

gestii Gminy Świebodzin  i wystosujemy pismo, aby takich czynności dokonali. Druga 

interpelacja radnego Mirosława Algierskiego. Odniosę się do terminu dalszej realizacji ulicy 

Sulechowskiej. Będę optował i wnioskował, aby realizacja dalszego etapu przebudowy ulicy 

Sulechowskiej nastąpiła w roku 2016. Oczywiście, to jest uwarunkowane pewnymi 

czynnikami, jeżeli pozyskamy środki, jeżeli będziemy mieli swoje środki i nie chciałbym, aby 

ta inwestycja była zakończona u końca naszej kadencji, tylko aby z marszu była dalej 

realizowana. Druga sprawa, jest to ul. Poznańska i Łąki Zamkowe. Jest tam część trawy, 

część piasku, sprzątaniem ulic zajmuje się na nasze zlecenie Urząd Miejski, postaramy się to 

wyjaśnić, dlaczego tam papiery fruwają, może było tam jakieś jednorazowe zaniedbanie. 

Uporządkowanie jazdy rowerzystów po chodnikach. Trzeba się zwrócić do naszej 

świebodzińskiej policji, nie chciałbym, żeby to były mandaty, ale uczulać, żeby to była 

prewencja, pouczenie. Będziemy rozmawiać odnośnie bezpieczeństwa naszych mieszkańców 

na chodnikach. Trzecia sprawa radnej Urszuli Miara, jeżeli chodzi o krzewy koło Domu 

Kultury, to one były w zeszłym tygodniu uporządkowane, wycinane, przyjrzymy się, czy nie 

za wysoko. Droga Borów-Wilkowo – jeżeli środki finansowe pozwolą, na pewno trzeba 

będzie się pochylić nad tym tematem, bo jest odwlekany już ok. 5 lat, a może więcej. Być 

może zaangażujemy do tego Gminę Świebodzin, chociaż tu też jest inicjatywa jak byłem 

radnym gminnym, był taki projekt, aby powstała ścieżka rowerowa. Będziemy rozmawiać na 

ten temat. Chciałbym też, aby w tej kadencji to zostało zrealizowane. Dziękuję. 
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Starosta Zbigniew Szumski – Nie wiem, co Wicestarosta mówił, ale dwie uwagi. Ja osobiście 

jestem trochę, a nawet mocno zdecydowany, żeby zaryzykować przy „Schetynówkach” z 

wiaduktem dlatego, że to aż się prosi, żeby 50% na to zdobyć. 1.600 tys. zł to kosztować ma 

wg kosztorysu, niech będzie po przetargu 1.200 tys. zł, 600 tys. od wojewody, po 300 tys. np. 

gmina i my, no to się robi realne, a w sumie to będzie trochę kataklizm dla miasta i to jest 

dobry czas, żeby teraz to robić. Natomiast odwodnienie, to jest problem z tym, że dzisiaj 

przyjęte jest rozwiązanie, jakie jest, bo tak naprawdę ani kolej nie chciała przyjąć wody, ani w 

drugą stronę nie ma jak odprowadzić i sobie spływa, także jeszcze być może. Jeżeli się 

potwierdzi, że gmina będzie robić ten temat, to kto wie, czy nie trzeba będzie 

przeprojektować. Natomiast cała masa różnych projektów czeka w kolejce  łącznie ze 

Szczańcem, wszystko będziemy w ciągu najbliższych lat układać. Myślę, że po 

ustabilizowaniu sytuacji z naszymi problemami budżetowymi przyjdzie czas, że  trzeba 

będzie o tym porozmawiać. Natomiast Borów –Wilkowo, to idealny temat dlatego, że są 

osoby z Gminy Skąpe zainteresowane tym tematem, są zainteresowani radni z Sejmiku 

Wojewódzkiego, to jest temat nadający się na PROW, a ten program ma być też kierowany ku 

powiatom. Zobaczymy jak to się poukłada. Jeżeli chodzi o temat policyjny, to są różne 

odczucia, będziemy te tematy przekazywać i jeżeli trzeba zaprosimy na Komisję 

Bezpieczeństwa czy wspólne posiedzenie komisji Pana Komendanta. Przepływ informacji 

oczywiście musi być. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel - Jeżeli chodzi o odprowadzenie wód burzowych i 

roztopowych, miasto się urbanizuje, jest coraz więcej powierzchni dachowych i 

utwardzonych, w zasadzie sprawa jest rozpoczęta i na dobrej drodze. Jedynym odbiornikiem 

wód z miasta jest Struga Świebodzińska. Prawdopodobnie w 2016 roku rozpocznie się 

realizacja dużej inwestycji począwszy od Gminy Szczaniec aż do jeziora Wilkowskiego 

odbudowa tej Strugi. Bez odbudowy tej Strugi trudno by było wodę z miasta odprowadzić, a 

jest projekt miejski, tzw. R-1 Bis, który będzie podwojeniem już projektu działającego R-1 na 

odprowadzenie nadmiaru wód z terenu miasta. Także sprawa jest bardzo poważnie 

rozpatrywana przez samorząd miejski, a co do Strugi Świebodzińskiej, to wszystko jest na 

dobrej drodze, będzie to inwestycja Marszałka Województwa Lubuskiego. Jeśli nie były 

udzielone jakieś odpowiedzi w tym punkcie, to będą na piśmie. Przechodzimy do pkt 11.  

 

Ad.11 

Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel zapytał, czy są uwagi do protokołu obrad z sesji Rady 

Powiatu w dniu 28.05.2015r.  

Uwag do protokołu nie wniesiono, wobec tego Przewodniczący Rady stwierdził, że protokół 

Nr VIII/2014 z VIII zwyczajnej sesji Rady Powiatu z dnia 28.05.2015r. został  przyjęty. 

 

Ad.12 

Oświadczeń nie złożono, wobec tego Przewodniczący Rady przeszedł do kolejnego punktu 

obrad. 

 

Ad.13 

Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel udzielił głosu Wójtowi Gminy Szczaniec. 

 

Pan Krzysztof Neryng Wójt Gminy Szczaniec – Dziękuję bardzo. Wysoka Rado! Panowie 

Starostowie! Ocena skuteczności działania władz zależy od działań, od prowadzonych 

inwestycji. W gminie Szczaniec największe oczekiwania  mieszkańców związane są z 

drogami, chodnikami, infrastrukturą towarzyszącą itd. Oczywiście głównie dotyczy to dróg 

powiatowych. Nie chciałbym się uciekać do robienia jakichkolwiek porównań z innymi 
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gminami jak te drogi wyglądają u nas, być może w innych gminach są jeszcze gorsze drogi, 

ale jest kilka dróg na terenie gminy Szczaniec, których stan jest bardzo zły. Miałem szczęście 

być wybranym w ostatnich wyborach na Wójta tej gminy, szczęście, ale jednocześnie pecha, 

gdyż trafiłem na taki okres, kiedy powiat ma wdrożony program naprawczy. Ja oczywiście 

rozumiem ograniczenia, jakie wynikają z tej sytuacji, mam na myśli sytuację finansową 

powiatu dla gmin, m.in. również dla mojej gminy, natomiast przekazać to mieszkańcom jest 

bardzo trudno. Nie dalej jak w ub. tygodniu Radny Powiatowy Roman Koral też po raz 

kolejny gimnastykował się na zebraniu wiejskim. Musiał mieszkańcom pewne rzeczy 

wytłumaczyć, rzeczy, które wielokrotnie były omawiane, powtarzane. Trudno mieszkańcom 

pogodzić się z faktem, że po prostu nie ma pieniędzy na te inwestycje w tym roku, być może 

cos się zmieni. Korzystając z okazji chciałbym podziękować Państwu Radnym, Starostom za 

każdy najdrobniejszy nawet gest, za każde działanie, za każdą pomoc skierowaną w naszą 

stronę.  Myślę, że na dzień dzisiejszy gmina Szczaniec ma dobre relacje ze Starostwem, 

mammy dobry kontakt na linii Wójt-Starosta, szczególnie Wicestarosta, jesteśmy tutaj z 

Panem Wicestarostą Czepukowiczem w ciągłym kontakcie. Mam nadzieję, że z tymi 

problemami Gmina Szczaniec zostanie potraktowana ze szczególną uwagą, na jaką zasługuje, 

jest tam dużo do zrobienia, jeżeli chodzi o te drogi powiatowe. Jest kilka dróg, które 

naprawdę trzeba poprawić. Chciałbym jeszcze takiej informacji udzielić, podjąłem decyzję o 

sięgnięciu po środki, które mieliśmy zabezpieczone w budżecie na pomoc w tym roku, jeżeli 

chodzi o modernizację drogi przez Szczaniec. Przeznaczam te 500 tys. na inne zadania na 

drogi gminne, na budowę punktu tzw. PSZOK-u, czyli Punktu Selektywnej Zbiórki Odpadów 

Komunalnych, ale oczywiście, jeżeli jakiekolwiek będą tutaj informacje przy konstrukcji 

budżetu na rok 2016 ze strony Starostwa, że ta inwestycja trafi do Waszego budżetu, to takie 

środki natychmiast zobowiązuję się po swojej stronie zabezpieczyć. Jeszcze raz chciałbym 

podziękować, pogratulować Zarządowi, pogratulować Staroście uzyskanego tutaj 

absolutorium i życzyć owocnej współpracy. Dziękuję bardzo. 

 

Więcej chętnych do zabrania głosu nie było. 

 

Przewodniczący Rady Alojzy Jokiel poinformował, że zgodnie z planem pracy Rady Powiatu 

Świebodzińskiego następna sesja jest planowana w miesiącu wrześniu br., ale gdyby była 

konieczność zwołania sesji w terminach lipiec-sierpień, to taka sesja się odbędzie. Następnie 

życzył wszystkim miłego wypoczynku i udanych wakacji.  

 
Ad.14 

Wobec zrealizowanego porządku obrad Przewodniczący Rady o godz. 12.55 zamknął IX 

zwyczajną sesję Rady Powiatu Świebodzińskiego V kadencji.  

                     

 

Na tym protokół zakończono. 

Protokołowała: Bernarda Czajkowska 

Przewodniczący Rady 

   (-) Alojzy Jokiel 


